
کاهش قیمت طلای جهانی

طلای جهانی امروز چهارشنبه )۱۴ فوریه( پس از گزارش قوی تر از انتظار تورم ایالات متحده 
که انتظارات برای افت بیش از سه چهارم واحدی نرخ فدرال رزرو آمریکا را کاهش داد، نزدیک 
به پایین ترین ســطح دو ماهه خود ســقوط کرد و زیر سطح کلیدی ۲۰۰۰ دلار در هر اونس 
معامله شــد.به گزارش ایسنا، قیمت طلا با ۰.۱ درصد کاهش به ۱۹۹۱ دلار و ۹ سنت در هر 
اونس رسید که پایین ترین حد خود از ۱۳ دسامبر در روز سه شنبه محسوب می شود. طلا روز 
سه شــنبه حدود ۱.۴ درصد کاهش یافت که بزرگترین کاهش روزانه خود از ۴ دسامبر بوده 
است. قیمت طلای آمریکا با ۰.۲ درصد کاهش به ۲۰۰۳ دلار و ۶۰ سنت در هر اونس رسید.

قیمت مصرف کننده ایالات متحده در ماه ژانویه بیش از حد انتظار افزایش یافت. شاخص دلار 
آمریکا نزدیک به بالاترین حد خود در ســه ماه گذشته بود، در حالی که بازدهی خزانه داری 
۱۰ ســاله نزدیک به بالاترین حد در دو ماه و نیم گذشته بود. شاخص های بازار سهام جهانی 
روز سه شنبه با کاهش بیش از یک درصدی هر سه شاخص اصلی سهام آمریکا مواجه شدند.

بازارهای پول امســال حدود ســه چهارم کاهش نرخ را در نظر گرفته اند که نســبت به چهار 
کاهش قبل از داده های تورم کاهش یافته اســت. انتظار می رود اولین کاهش نرخ بهره فدرال 
رزرو در ماه ژوئن با احتمال ۷۵ درصد انجام شــود.بر اســاس گزارش رویترز، سرمایه گذاران 
اکنون روی داده های خرده فروشی ایالات متحده که قرار است در روز پنج شنبه منتشر  شود و 
اعداد شاخص قیمت تولیدکننده در روز جمعه تمرکز کرده اند. قرار است حداقل ۵ مقام فدرال 
رزرو در این هفته سخنرانی کنند.در بازار سایر فلزات ارزشمند، پلاتین با ۰.۱ درصد کاهش به 
۸۷۰.۸۱ دلار آمریکا در هر اونس رسید، پالادیوم ۰.۵ درصد کاهش یافت و به ۸۵۹.۴۹ دلار 

آمریکا رسید و نقره با ۰.۲ درصد کاهش به ۲۲.۰۳ دلار آمریکا رسید.

معاون وزیر صمت با اشــاره به اهمیت افزایش صادرات کالاهای با ارزش افزوده بالا 
و دانش بنیان، گفت: متنوع کردن کالاهــا و بازارهای صادراتی، انعقاد موافقت نامه 
تجارت آزاد با اوراســیا برای کشور فرصت مهمی اســت و باید از این شرایط برای 
ورود به بازارهای دنیا بهره برد.به گزارش ایســنا، نشست اعضای مجمع کارآفرینان 
ایران با مهدی ضیغمی- معاون وزیر و رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران - روز 
چهارشــنبه )۲۵ بهمن ماه ۱۴۰۲( با حضور حمیدرضا غزنوی دبیرکل این مجمع 
برگزار شــد. در ابتدای این نشســت، حمیدرضا غزنوی اظهار کرد: اعضای مجمع 
کارآفرینان ایران متشکل از پیشران های اقتصادی هستند که در ۲۰ رشته صنعتی 
فعالیت دارند.وی بیان کرد: کشــورهای صنعتی دنیا عمــده تمرکز خود را بر روی 
پیشــران های اقتصادی دارند چراکه شــرایط واحدهای تولیدی بزرگ با واحدهای 
کوچک کاملا متفاوت اســت. اگر ما هم به دنبال صنعتی شدن هستیم باید بر روی 
پیشــران های اقتصادی کشور متمرکز شویم؛ بنابراین باید از پیشران های اقتصادی 
حمایــت لازم صورت پذیــرد تا بازار داخل تامین و در ادامه ســرریز اقتصادی این 
شرکت ها به بیرون از مرزها هدایت شود تا بتوانند با تولیدکنندگان مطرح دنیا رقابت 
کنند.دبیرکل مجمع کارآفرینان ایران به موضوع تاســیس دفاتر مشترک در برخی 
از کشورها اشاره کرد و گفت: گفتگوهایی پیرامون تاسیس دفاتر مشترک منطقه ای 
صورت گرفته و مقرر شده اســت که تعدادی از شرکت های که با یکدیگر صادرات 
مشترک دارند با همیاری یکدیگر این دفاتر را دایر کنند.در ادامه این نشست، مهدی 

ضیغمی، رئیس سازمان توسعه تجارت ایران اظهار کرد: به دلیل دو نرخی بودن ارز 
در کشور تقاضای واردات بسیار زیاد است. از سویی به دلیل اختلاف قیمت ارز حجم 
بسیار زیادی کالا که عمده آن محصولات فولادی و پتروشیمی است از کشور صادر 
شده است و ارز آن به داخل کشور بازگردانده نشده که عدد قابل توجه ای نیز است؛ 
بنابراین عدم ورود ارز به کشور باعث شده در بانک مرکزی با مشکل تخصیص ارز به 
شرکت های تولیدی و واردکنندگان مواجه باشیم.وی اظهار کرد: بیش از ۷۰ درصد 
صادرات کشــور را محصولات کامودیتی و کالاهای خام و نیمه خام تشکیل می دهد 
و سهم کالاهای با ارزش افزوده بالا همچنان کم است.ضیغمی با بیان اینکه ورود به 
بازار اتحادیه اقتصادی اوراسیا و حذف موانع تعرفه ای مقدمه ای برای ورود به بازارهای 
بزرگ تر و پیوستن به WTO خواهد بود اظهار کرد: سال گذشته ۴۲ میلیارد یورو ارز 
برای واردات اختصاص داده شد که این رقم در سال جاری و تا به امروز ۲۹ میلیارد 
یورو بوده که پیش بینی می شود تا پایان سال این رقم به میزان سال گذشته برسد.

معاون وزیر صمت با اشــاره به اهمیت افزایش صادرات کالاهای با ارزش افزوده بالا 
و دانش بنیان، گفت: متنوع کردن کالاهــا و بازارهای صادراتی، انعقاد موافقت نامه 
تجارت آزاد با اوراسیا برای کشور فرصت مهمی است و باید از این شرایط برای ورود 
به بازارهای دنیا بهره برد.رئیس سازمان توسعه تجارت ایران تصریح کرد: تخصیص 
ارز در برخی گروه کالاها به ســرعت انجام می شــود، ولی در مقابل در برخی گروه 

کالاها به دلیل وجود تعداد زیاد متقاضی تخصیص ارز به کندی صورت می گیرد.

رئیس سازمان فناوری اطلاعات ایران گفت: دولت به مثابه پلتفرم، با الهام از کسب و کارهای پلتفرمی دیجیتال و آنلاین بوجود آماده و آینده حکمرانی 
را شــکل خواهد شــد.به گزارش ایسنا، محمد خوانساری-معاون وزیر ارتباطات و رئیس ســازمان فناوری اطلاعات ایران- در دهمین جشنواره فناوری 
اطلاعات، تاکید کرد: تفکر پلتفرمی الگوی قابل اســتفاده در همه کسب وکارها بوده و ارزش های چندبرابری ایجاد می کند.وی ادامه داد: دولت پلتفرمی 
هوشــمند، تلاش می کند خدمات عمومی دولت را با اســتفاده از ابزارهای فناورانه و با اتخاذ رویکردهای باز و با اتکاء به توان بخش خصوصی، به مراتب 
روان تر، ارزان تر و هوشمندانه تر به مردم ارائه کند.رییس سازمان فناوری اطلاعات ایران با بیان این مطلب که در ایران هم این تفکر چند سالی است که 
علیرغم برخی مقاومت ها در بدنه دولت که به دلیل ناآشنایی با مزایای آن بوده، آغاز شده، تاکید کرد: پنجره واحد مدیریت زمین، درگاه ملی مجوزها و 
سامانه رضایت سنجی کارکنان دولت از جمله تجربیات دولت پلتفرمی است که در ایران پیاده شده است که متولی اصلی دستگاه های دیگری هستند 
و سازمان مسوولیت پیاده سازی زیرساخت را برعهده دارد.خوانساری با اشاره به زیرساخت های لازم برای دستیابی به دولت پلتفرمی گفت: پنجره ملی 
دولت هوشمند، مرکز ملی تبادلات اطلاعات کشور، سرویس های پایه عمومی و دولتی، نظیر سرویس های استعلامی و سامانه پیام ایران و خدمات امنیت 
و همچنین ارایه خدمات و پلتفرم های مورد نیاز دولت بر بستر فناوری رایانش ابری از جمله زیرساخت های مورد نیاز داشتن یک دولت پلتفرمی محسوب 

می شود.براســاس اعلام سازمان فناوری اطلاعات ایران، وی ادامه داد: باز بودن، داده محور بودن، تمرکز بر 
توانمندســازی مردم و تمرکز بر ساده سازی از جمله خصوصیات ذاتی دولت پلتفرمی هوشمند محسوب 
می شــود. معاون وزیر ارتباطات با اشــاره به عملکرد مرکز ملی تبادل اطلاعات )NIX( تصریح کرد: سال 
۱۴۰۰، حدود ۱۳۰۰ خدمت از ســوی ۶۷ دستگاه روی این مرکز به متقاضیان ارایه می شد که تعداد کل 
تراکنش ها به دو میلیارد و ۶۰۰ میلیون عدد رسیده بود، در حالی که این عدد در دی ماه سال جاری حدود 
به۲۵۰۰ خدمت از سوی ۹۱ دستگاه رسید که تعداد کل تراکنش ها از ابتدای سال جاری تا پایان دی ماه 
به حدود ۷ میلیارد و ۳۴۰ میلیون عدد رسیده است.این گزارش حاکی است، جشنواره فناوری اطلاعات، 
رویدادی یک روزه است که در آن افراد سر شناس در حوزه فناوری اطلاعات تجربیات و داستان موفقیت 
و شکســت های خود را در قالب سخنرانی های کوتاه برای مخاطبین به اشتراک می گذارند. همچنین در 

حاشیه این رویداد، پنل های تخصصی استارتاپ های موفق و شکست خورده برگزار شد.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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واردات پاکستان از ایران به ۱۰۴.۲ میلیون دلار در ژانویه ۲۰۲۴ افزایش یافت که در مقایسه با ۸۳.۲ میلیون دلار مدت مشابه سال گذشته ۲۵ درصد نسبت 
به مدت مشابه سال قبل افزایش داشت.به گزارش ایسنا، بر اساس آمار ماه به ماه، واردات از ایران از ۸۹.۲ میلیون دلار ثبت شده ۱۷ درصد در دسامبر ۲۰۲۳ 
افزایش داشــته اســت. به این ترتیب کل واردات جولای تا ژانویه ۲۰۲۴ به ۵۹۱.۴ میلیون دلار رســید که ۱۷.۱ درصد افزایش یافته است.بر اساس گزارش 
پروپاکستانی، مقامات پاکستان و ایران اخیراً یک برنامه جامع پنج ساله را با هدف افزایش همکاری تجاری بین دو کشور اعلام کردند. هدف این طرح افزایش 

تجارت دوجانبه به پنج میلیارد دلار تا سال ۲۰۲۸ است

www.sobh-eqtesad.ir

افزایش ۲۵ درصدی صادرات ایران به پاکستان

info@sobh-eqtesad.ir

جایگاه ایران در بازار اندونزی

بر اســاس گزارش منتشر شده از ســوی اتاق بازرگانی ایران سهم ایران در 
تجارت خارجی اندونزی کمتر از یک درصد اســت و ایران در رقابت با رقبای 
نفتی خــود در منطقه برای حضور در بازار اندونزی موقعیت ضعیفی دارد، اما 
همکاری در بندر چابهار می تواند یکی از راه های توسعه روابط تجاری دو کشور 
باشد.به گزارش ایسنا، مرکز پژوهش های اتاق بازرگانی ایران در گزارش اخیر 
خود تحت عنوان »دیپلماسی اقتصادی اندونزی« به بررسی اهداف اقتصادی 
این کشــور، جایگاه آن در تجارت جهانی و ســهم ایــران در تجارت خارجی 
اندونزی پرداخته و نتیجه گیری و توصیه های سیاست گذاری ارائه کرده است.

بر اســاس این گزارش اندونزی به عنوان بزرگ تریــن مجمع الجزایر جهان، با 
اقتصادی ۱.۱ تریلیون دلاری، جایگاه شــانزدهمین اقتصاد بزرگ جهان را به 
خود اختصاص داده است. تنوع اقتصادی بالا، رشد پایدار، بازار مصرفی وسیع 
و نیروی کار رقابتی، این کشــور را به عنوان یــک قدرت نوظهور اقتصادی در 
جهان مطرح کرده اســت. با این وجود، اندونزی با چالش هایی مانند نابرابری 
درآمد، شکاف های زیرساختی و پیچیدگی های قانونی-مقرراتی نیز روبرو است.

در این میان در سال ۲۰۲۲ سهم ایران از واردات ۲۳۷ میلیارد دلاری اندونزی 
حدود یک میلیارد دلار و ســهم ایران در جذب صادرات ۲۹۱ میلیارد دلاری 
این کشــور کمتر از ۵۰۰ میلیون دلار بوده است.این در حالی است که روابط 
تجاری اندونزی با رقبای ایران در خاورمیانه به شــدت توسعه یافته است؛ به 
گونه ای که مجموع تجارت بین اندونزی و عربســتان سعودی در سال ۲۰۲۲ 
به هفت میلیارد دلار رســید که ۴۵.۴ درصد نسبت به ۲۰۲۱ افزایش داشت. 
مهم تر آن که موازنه تجاری به ســود عربســتان بود. از همین جهت اندونزی 
قصد دارد کســری تجاری دو جانبه خود با عربســتان سعودی را که در سال 
۲۰۲۲، ۳ میلیــارد دلار بود کاهش دهــد و تلاش هایی برای افزایش صادرات 
خود انجام داده است.همچنین براساس داده های وزارت بازرگانی اندونزی حجم 
تجارت دوجانبه میان این کشور و امارات عربی متحده در سال ۲۰۲۲ به حدود 
پنج میلیارد دلار رسید که نسبت به سال گذشته افزایش تقریبا ۲۰ درصدی 
داشته اســت.بنابراین این آمارها نشان می دهد جایگاه ایران در کلیت تجارت 
خارجی اندونزی بســیار ضعیف است و در مقام مقایسه با برخی از همسایگان 
نفتــی نیز جایگاه در خوری ندارد. به دیگر ســخن تا تبدیل شــدن ایران به 
شــریک تجاری مهم برای اندونزی زمان بســیار زیادی در پیش است و البته 
برای ایران بازاری با پتانســیل بالا در این کشور وجود دارد.به عبارت دقیق تر 
اندونزی با وجود پتانســیل های اقتصادی بالا، جایگاه ضعیفی در دیپلماســی 
اقتصادی ایران دارد. سهم ایران در تجارت خارجی اندونزی کمتر از یک درصد 
اســت. ایران در رقابت با رقبای نفتی خود در منطقه، مانند عربستان سعودی 
و امــارات متحده عربی، برای حضور در بــازار اندونزی موقعیت ضعیفی دارد 
و تحریم ها مهم ترین مانع توســعه روابط تجاری دو کشور محسوب می شود.

البته بر اســاس این گزارش همکاری در بندر چابهار می تواند یکی از راه های 
توســعه روابط تجاری دو کشور باشــد. این بندر از تحریم های آمریکا مستثنا 
شــده و می تواند به عنوان حلقه ای برای دسترسی اندونزی به بازارهای آسیای 
مرکزی و روسیه باشد. بنابراین سرمایه گذاری مشترک دو کشور در بندر چابهار 
می توانــد مورد توجه قرار گیرد.در مجموع در بخــش دیگری از گزارش اتاق 
بازرگانی ایران هم به این نکته اشــاره  شــده که از دید طرف اندونزیایی حل 
مسائل قانونی تحریم ها توسعه تهاتر و افزایش همکاری ها در بندر چابهار سه 
زمینه همکاری ایران و اندونزی برای افزایش ســطح روابط تجاری خواهد بود. 
ملزومات و تجهیزات پزشــکی و دارو روغن پالم، گردشگری پتروشیمی و به 
خصوص مواد ضد عفونی کننده از جمله زمینه هایی اســت که با توجه به نیاز 
فراوان اندونزی به آنها می تواند به توسعه روابط تجاری دو کشور کمک کند.

رئیس مرکز صنایع خلاق وزارت صمت خبر داد

برنامه راهبردی صنعت 
تجهیزات تخصصی ورزشی 

ایران  رونمایی می شود

رئیــس مرکز صنایع خلاق وزارت صنعت، معدن و تجارت گفت: همزمان با برگزاری 
اجلاس ملی ورزش، تجارت و کسب و کارهای نوین، برنامه راهبردی صنعت تجهیزات 
و البســه تخصصی ورزشی ایران  رونمایی می شــود.به گزارش ایسنا، محمدرضا زارع 
برزشــی با اشاره به اهمیت توســعه اقتصادی و اهداف کلان اقتصادی کشور، افزود: 
اقتصاد ورزش، نقش موثری در ایجاد اشــتغال مســتقیم و غیرمستقیم و تولید کالا 
و خدمــات دارد و حمایت از صنایع مرتبط با موضوع ورزش موجب رونق و توســعه 
بازارهای داخلی و منطقه ای و افزایش رفاه عمومی و ســرمایه اجتماعی و انسانی در 
جامعه خواهد شــد.رئیس مرکز ملی صنایع خلاق ایران به لــزوم حمایت از صنایع 
ورزشــی اشاره کرد و افزود: با توجه به مفاد برنامه کلان اقتصادی کشور و سیاست ها 
و اســناد بالادستی، تمام تلاش ما این اســت که صنایع وابسته ملزومات و تجهیزات 
ورزشــی بتوانند نیاز داخل را تامین کنند تا همه بخش های ورزش کشــور نیاز به 
تامین تجهیزات از خارج از کشور نداشته باشند.وی اضافه کرد: سند اقتصاد مقاومتی، 
ســند چشم انداز بیست ساله کشور، سیاست های کلی نظام و افق چشم انداز ۱۴۰۴ و 
همچنین برنامه های توسعه و قوانین تابعه آن، همگی توسعه و ارتقای صنایع ورزشی 
کشــور را مورد تأکید قرار داده اند.زارع برزشــی ادامه داد: از ایــن رو وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بــا توجه به وظایف و تکالیف قانونی خــود، تدوین برنامه راهبردی 
صنعت تجهیزات و البســه تخصصی ورزشــی ایران را با هدف دســت یابی به فضای 
تولید توسعه مند و کیفی و جذب ســرمایه گذاران داخلی و خارجی و فراهم ساختن 
زمینه فعالیت برای شــرکت های دانش بنیان، خلاق و توسعه نوآوری در تولید صنایع 
ورزشــی ایران در دستور کار قرار داد.رئیس مرکز ملی صنایع خلاق ایران، حمایت از 
تولید محصولات با کیفیت و قابل  رقابت و استانداردســازی صنایع ورزشی و تسهیل 
فرآیندهای تولید، واردات و صادرات صنایع ورزشی را از جمله اهداف کلان و عملیاتی 
این برنامه دانســت و افزود: قلمرو زمانی برنامه ای ۵ ســاله اســت که از سال جاری، 
آغاز شــده و به موضوعات تجهیزات و البسه تخصصی ورزشی در چارچوب وظایف و 
اختیارات وزارت صمت می پردازد. وی از همراهی و همکاری دســتگاه های متعددی 
همچون وزارت ورزش و جوانان، ســازمان ملی استاندارد، گمرک جمهوری اسلامی 
ایران، اتاق اصناف ایران، اتاق بازرگانی ایران، ســازمان توســعه تجارت ایران، سازمان 
حمایت از مصرف کننــدگان و نمایندگان بخش خصوصی از جمله اتحادیه و انجمن 
مرتبط و ســایر دستگاه های اقتصادی و اجتماعی کشــور در تدوین این برنامه خبر 
داد و گفت: تحلیل وضعیت جایگاه صنایع ورزشی ایران نسبت به کشورهای منطقه، 
تعاریف و دســته بندی های علمی صنایع ذیربط، تحلیل فرهنگ مصرف و فناوری ها 
و نوآوری هــای کاربردی در ایــن حوزه در این برنامه مورد توجه قرار گرفته اســت.

گزیده خبر

لزوم افزایش صادرات کالاهای با ارزش افزوده بالا و دانش بنیان

انجام بیش از ۷ میلیارد تراکنش در مرکز ملی تبادل اطلاعات

رییسی در دیدار معاون نخست وزیر ارمنستان:

حضوربیگانگانموجببروزمشکلاتبزرگتریدرمنطقهمیشود

تمرکزبربازارهایعراق،افغانستان
وروسیهبهعنوانمقاصدصادراتی

امضای تفاهم نامه های کشاورزی میان ایران 
و مالزی

دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر لزوم تمرکز بر عراق، افغانستان و روسیه به عنوان مقاصد 
صادراتی، تصریح کرد: روسیه هم یکی از بزرگترین بازارهای جهان است که تولیدکنندگان ایرانی از آن غافل 
بودند، اما بعد از جنگ اوکراین توجه ایرانی ها به این بازار جلب شد.به گزارش ایسنا محمدرضا مرتضوی در 
نشست جشنواره تولید ملی- افتخار ملی اظهار کرد: بدترین نوع حمایت از تولید، حمایت همراه با دخالت 
اســت. انتظار ما از حمایت این است که مردم آگاهی درستی از وضعیت پیشرفت صنعت در کشور داشته 
باشند.وی همچنین با اشاره به اهمیت کشورهای همسایه به عنوان مقاصد صادراتی، تصریح کرد: یکی از 
مهمترین بازارهای صادراتی ایران کشور عراق است. باید به این نکته توجه کرد که عراق روزانه حدود پنج 
میلیون بشکه نفت صادر می کند. بنابراین مقصد خوبی برای صادرات است و این برای کالاهای ایرانی یک 

فرصت است.....

منظور اعلام کرد

سند همکاری ۲۱ بندی بین ایران و ارمنستان امضا شد

عضو اتاق بازرگانی ایران در گفت وگو ایسنا:

ثبات بازار ارز تا اوایل سال آینده هم ادامه دارد

رئیس  کل بانک مرکزی عنوان کرد

مدیریت۲۰۰میلیارددلارازتجارتخارجیکشوربهوسیله
شبکهبانکی
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گزیده خبر

در حاشیه جلسه دولت مطرح شد

آمادگی وزیر تعاون برای رفع 
شبهه منتقدان کاهش نرخ بیکاری

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تاکید کرد: اگر کارشناسان شبهه ای درباره کاهش 
نرخ بیکاری اعلام شده دارند، آمادگی داریم تا این شبهه را برطرف کنیم.به گزارش 
ایســنا، سید صولت مرتضوی صبح امروز -چهارشنبه ۲۵ بهمن ۱۴۰۲- در حاشیه 
جلسه هیئت دولت در جمع خبرنگاران درباره آمارهای اشتغال و اینکه گفته می شود 
درســت نیست، تصریح کرد: اولا اظهار نظر آزاد است و هر کسی می تواند نسبت به 
هر موضوعی خدشه وارد و نظر خود را بیان کند اما اساسا ملاک عمل، مراکز رسمی 
هستند. ما اشتغال را به چند روش بررسی می کنیم. یکی سامانه رصد، دومی میزان 
بیمه اجباری و اختیاری که از ســوی کارفرمایان و خویش فرمایان صورت می گیرد.

وی ادامه داد: سومی آمار مراکز رسمی از جمله مرکز آمار ایران و سایر مراجع رسمی 
کشور است. اینها همه موید این هستند که بحمدالله ما تک به تک نسبت به کاهش 
نرخ بیکاری موفق بوده ایم یعنی آن دو درصدی که گفتیم محقق شده و نرخ بیکاری 
برای اولین بار در ۴۰ سال اخیر به کانال ۷ رسیده است. البته کارشناسان اگر نظری 
دارند اعلام کرده و حتی بیایند با ما صحبت کنند تا اگر شبهه ای وجود دارد آن را 
برایشان برطرف کنیم.وزیر تعاون همچنین گفت: طرح های کالابرگ به مناسبت دهه 
فجر اجرایی و با اســتقبال خوبی مواجه شد. ظرف ۷ روزگذشته بالغ بر ۶ میلیون و 
۵۰۰ هزار نفر از این طرح استفاده کردند. اعتباری در حدود ۱۳ هزار میلیارد تومان 
داشــت که ۳ هزار و ۶۰۰ میلیارد تومان آن یارانه بــود و مابقی را هم مردم خرید 
کردند. این طرح باعث شد تا هم بازار رونق بگیرد و هم مشکلات مایحتاج عمومی 
مردم کم شــود.وی در پاسخ به سوال دیگری اظهار کرد: آنهایی که الان بالای ۲۸ 
سال سابقه کار دارند، حداقل باید ۳۰ سال خدمت کنند و افزایش سن بازنشستگی 
از سال ۱۴۰۵ عملیاتی می شــود.مرتضوی خاطرنشان کرد: قانون مشمول کسانی 
می شود که ۲۸ سال سابقه خدمت دارند و مشمول افرادی که ۲۹ و ۳۰ سال سابقه 
دارند نمی شــود.وی هم چنین گفت: بحث اشتغال را از طریق سامانه رصد و میزان 
بیمــه اجباری و اختیاری که از کارفرمایان و خویش فرمایان صورت گرفته و مرکز 

آمار ایران ارزیابی می کنیم.

وزیر کشور:

انتخابات تبلور قدرت مردم در 
تعیین سرنوشت خویش است

ایســنا/اصفهان وزیر کشور، انتخابات را تبلور قدرت مردم در تعیین سرنوشت 
خویش توصیف کرد و گفت: همانگونه که امام راحل)ره( فرمودند میزان رأی 
مردم اســت که نشان دهنده عمق نظر مردم در نظام جمهوری اسلامی است 
احمد وحیــدی امروز جمعه، ۲۷ بهمن ماه در جمع نمایندگان اقشــار مردم 
اصفهان، اظهار کرد: رأی مردم در نظام اســلامی رأی حقیقی اســت. حدود 
۲ هفتــه دیگر تا برگزاری انتخابات باقــی مانده و مباحث مربوط به انتخابات 
از اهمیت ویژه ای برخوردار اســت،.وزیر کشور با بیان اینکه امام خمینی)ره( 
نظامی بر اســاس رأی مردم تشــکیل دادند، ادامه داد: حتی در طول جنگ 
هیچ انتخاباتی در ایران عقب نیفتاد و در کمال سلامت و امنیت کامل برگزار 
شــده است.وحیدی جایگاه مجلس شورای اســلامی را بسیار مهم برشمرد و 
خاطرنشــان کرد: یکی از مهمترین دســتاوردهای انقلاب اســلامی، مجلس 
شــورای اسلامی است که در رأس امور است.وی با اشاره به اهمیت مشارکت 
در انتخابات، اضافه کرد: مشارکت مردم در انتخابات نعمت است و همه اقشار 
جامعه دارای یک رأی مســاوی هستند.وی یادآور شــد: امروز دشمنان و در 
راس آن ها آمریکا به دنبال مایوس کردن مردم و کاهش مشارکت در انتخابات 
هستند.وزیر کشور با بیان اینکه ۳۳ هزار طرح با اعتبار ۶۶۶ همت افتتاح شده 
است، تصریح کرد: در این راستا باید نسبت به اطلاع رسانی دستاوردها بیشتر 
دقت کرد و این موضوع از جمله مطالبات رهبر معظم انقلاب اســلامی است.

وحیــدی گفت: امروز نظام جمهوری اســلامی در تمامی عرصه های تولیدی 
حضور فعالی دارد. امروز مایوس کردن مردم، بدترین گناه این است.وی تصریح 
کرد: به حول الهی و با تلاش های مسئولان و پیگیری شخص رئیس جمهور، 
در حوزه های مختلف با همت مردم دســتاوردهای خوبی رخ داده است.وزیر 
کشور همگان را به مشارکت در انتخابات دعوت کرد و گفت: بزرگ ترین جهاد 

در این ایام، حضور در انتخابات است، زیرا این حضور دشمن شکن است.

قالیباف: سپاه به نماد مقاومت علیه 
زورگویان و سلطه گران تبدیل شده 

است

رئیس مجلس شــورای اســلامی با بیان این که سپاه پاســداران چشم و چراغ ملت 
ایران است، گفت: امروز ســپاه پاسداران در جهان به نماد مقاومت علیه زورگویان و 
سلطه گران تبدیل شده و الگوی موفق برای ایستادن نیروهای فداکار مردمی در برابر 
قدرت های زیاده خواه ایجاد کرده است.به گزارش ایسنا، محمد باقر قالیباف در جلسه 
علنی امروز مجلس در نطق پیش از دستور خود با تبریک سالروز ولادت امام حسین 
)ع( و روز پاسدار به مردم ایران و تمام مجاهدان فداکار سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
گفت: به ارواح شهدای سرافراز سپاه درود می فرستم؛ سپاه پاسداران در جهان به نماد 
مقاومت علیه زورگویان و ســلطه گرایان بدل شده است و توانسته الگویی موفق برای 
ایســتادن نیروهای فداکار مردمی در برابر قدرت های زیاده خواه ایجاد کند.وی اضافه 
کرد: آموزه های امام راحل و قدرت خداباوری و مردم باوری ملت ایران باعث شــد که 
از جوانان عادی کشــاورز و کارگر و دانشجو در شهرها و روستاها قهرمانانی همچون 
شــهیدان ســلیمانی، همت، باکری، باقری، کاظمی و شوشتری پرورش دهد و دژی 
مستحکم به نام سپاه پاســداران را ایجاد کرد که ضامن امنیت و آرامش مردم ایران 
و حفاظت از این آب و خاک و مایه امید مســتضعفان و بی پناهان جهان است.رئیس 
مجلس شورای اسلامی بیان کرد: سپاه پاسداران چشم و چراغ ملت ایران است و همه 
ما قدردان مجاهدت شــبانه روزی تمام عزیزان پاسدار در سپاه هستیم و از خداوند 
متعال توفیق روزافزون آنها را خواهانیم.رئیس مجلس شــورای اسلامی همچنین با 
تبریک ولادت حضرت ابوالفضل )ع( و روز جانباز به مردم ایران و جانبازان ســرافراز 
کشــور گفت: ما در مجلس یازدهم تلاش کردیم تا مطالبات جانبازان و ایثارگران و 
خانواده های ارجمند شهدا را در نظر داشته باشیم؛ در برنامه هفتم پیشرفت کشور نیز 
احکام مهمی در این خصوص تصویب شده که امیدوارم با اجرای درست باعث رضایت 
خاطر یادگاران سربلند دفاع مقدس شود.قالیباف در ادامه با قدردانی از حضور باشکوه 
ملت عزیز و ســربلند ایران در راهپیمایی ۲۲ بهمن و جشن پیروزی انقلاب اسلامی 
ایران گفت: صمیمانه قدردان مردم در تمام شــهرها و روستاها هستیم که با اتحاد و 
یکپارچگی پشتیبان امنیت و آرامش ایران عزیز هستند.وی افزود: ایستادگی باشکوه 
مردم پای آرمان های انقلاب اســلامی مجددا به ما مسئولان تذکر می دهد که باید با 
تلاش مضاعف برای برآورده ساختن مطالبات و انتظارات به حق مردم و بهبود زندگی 

مردم اقدام کنیم و قدردانی خود از مردم را در میدان عمل نشان دهیم.

بررســی »توافقنامه جامع بلندمدت جدید« میان تهران و مسکو دبیران شورای 
امنیت ملی ایران و روسیه در حاشیه ششمین نشست دبیران و مشاوران امنیت 
ملی کشــورهای منطقه درباره افغانســتان که در بیشکک پایتخت قرقیزستان 
برگزار می شــود دیدار و گفتگــو کردند.به گزارش خبرگــزاری مهر، علی اکبر 
احمدیان و نیکلای پاتروشــف، دبیران شــورای امنیت ملی ایران و روسیه در 
حاشیه ششمین نشست دبیران و مشاوران امنیت ملی کشورهای منطقه درباره 
افغانستان که در بیشکک پایتخت قرقیزستان برگزار می شود، دیدار و گفت وگو 
کردند.در این دیدار طیف گســترده ای از موضوعات مورد علاقه دو کشــور در 
حوزه های سیاسی، اقتصادی و امنیتی از جمله توجه ویژه به مبارزه با تروریسم، 
مســائل امنیت اطلاعات، مشــکلات تأمین امنیت اقتصادی روسیه و ایران در 
شــرایط فشار تحریم های کشــورهای غربی و همچنین مقابله با تلاش ها برای 
مداخله در امور داخلی کشــورهای مستقل مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت.

در جریان ملاقات انجام شــده میان احمدیان و پاتروشف، توسعه یک توافقنامه 
جامع بلندمدت جدید دوجانبه مورد بررســی قرار گرفت و تاکید شد که انعقاد 

این سند بنیادی، انگیزه ای قدرتمند برای گسترش بیشتر همکاری های دوجانبه 
ســودمند در همه زمینه ها ایجاد خواهد کرد.در جریان این گفت وگو همچنین 
درباره روندهای جهانی و منطقه ای و نیز تماس های دوجانبه و چند جانبه آتی 
بین شوراهای امنیت ملی روسیه و ایران در سال ۲۰۲۴ بحث و تبادل نظر شد 
و برنامه فعالیت کارگروه های شوراهای امنیت ملی دو کشور در مورد موضوعات 
مورد علاقه طرفین هم مورد توافق قرار گرفت.علی اکبر احمدیان نماینده رهبر 
معظم انقلاب و دبیر شــورای عالی امنیت ملی به دعوت همتای قرقیزســتانی 
برای شرکت در ششــمین نشست دبیران و مشــاوران امنیت ملی کشورهای 
منطقه درباره افغانستان پیش از ظهر پنجشنبه ۲۶ بهمن ۱۴۰۲ در رأس هیأتی 
عازم بیشــکک شد.جمهوری اسلامی ایران بنیانگذار این نشست است. پنج دور 
قبلی این نشســت در ایران، روسیه، هند و تاجیکستان برگزار شده است.در این 
نشســت ها، عالی ترین مقام های امنیت ملی کشورهای منطقه شامل جمهوری 
اسلامی ایران، روسیه، چین، هند، تاجیکستان، قرقیزستان، قزاقستان، ازبکستان 

و ترکمنستان شرکت می کنند.

رییسی در دیدار معاون نخست وزیر ارمنستان:

حضوربیگانگانموجببروزمشکلاتبزرگتریدرمنطقهمیشود
حضور بیگانگان موجب بروز مشکلات بزرگ تری در منطقه می شود

رییــس جمهور گفت: مــا به بهانه حل مشــکلات، موافق حضور 
بیگانگان در منطقه نیســتیم؛ حضور آنها نه تنها مشــکلی را حل 
نخواهد کرد، بلکه تبدیل به مشــکل بزرگ تــری برای ملت ها و 
دولت های منطقه خواهد شــد.به گزارش خبرگزاری مهر، حجت 
الاســلام سید ابراهیم رئیســی رئیس جمهور امروز پنجشنبه در 
دیدار »مهر گریگوریان« معاون نخســت وزیر ارمنستان و رئیس 
کمیســیون مشــترک همکاری های اقتصادی دو کشور و هیئت 
همراه، روابط تهران و ایروان را تاریخی، دوستانه و سازنده دانست و 
با اشاره به مسائل قفقاز بر اهتمام جمهوری اسلامی ایران نسبت به 
حفظ ثبات و امنیت این منطقه تاکید کرد.رئیس جمهور در ادامه 
ضمن اعلام حمایت و اســتقبال از مذاکرات صلح میان ارمنستان 
و جمهــوری آذربایجان، بــر اراده و آمادگی جمهوری اســلامی 
ایران بــرای تضمین امنیت راهبردی منطقه قفقاز و خطوط قرمز 
جمهوری اسلامی ایران در این زمینه تاکید کرد.رئیسی اظهار کرد: 
ما به بهانه حل مشکلات، موافق حضور بیگانگان در منطقه نیستیم 

و معتقدیم حضور آنها نه تنها مشــکلی را حل نخواهد کرد، بلکه 
تبدیل به مشکل بزرگ تری برای ملت ها و دولت های منطقه خواهد 
شد.رئیس جمهور در ادامه با اشاره به اراده مقامات عالی دو کشور 
برای توسعه روابط تجاری و اقتصادی و ارتقای آن به سطح روابط 
سیاســی جاری فیمابین تصریح کرد: اجرای کامل همه توافقات 
صورت گرفته میان تهران و ایروان مورد حمایت ماســت و این امر 
تلاش مضاعف و پیگیری مجدانه کمیسیون مشترک دو کشور را 
می طلبد.»مهر گریگوریان« معاون نخست وزیر ارمنستان و رئیس 
کمیسیون مشترک ارمنستان و ایران نیز در این دیدار، ضمن ارائه 
گزارشــی از توســعه روابط اقتصادی بین دو کشور، حمایت های 
جمهوری اســلامی ایران از اســتقلال، حاکمیت و تمامیت ارضی 
ارمنســتان را برای دولت و ملت این کشور بسیار ارزشمند و حائز 
اهمیت دانست و بر علاقمندی و اراده دولت ارمنستان برای توسعه 
روابــط اقتصادی و تجاری با جمهوری اســلامی ایران به ویژه در 

بخش انرژی و ترانزیت تاکید کرد.

در تماسی تلفنی صورت گرفت؛

رایزنی امیرعبداللهیان با 
وزیر خارجه الجزایر پیرامون 

تحولات منطقه
در گفت وگوی تلفنــی امیرعبداللهیان با وزیر خارجه الجزایر آخرین 
وضعیت روابط دوجانبه و تحولات فلســطین و منطقه را مورد بحث 

و بررسی قرار گرفت.

جهددیپلماتیکدرمیانهجنگ
از آغاز جنگ غزه تاکنون روابط و رایزنی های فشرده دیپلماتیک جمهوری اسلامی ایران با کشورهای 
منطقه آغاز شــد و در آخرین اقدامات، شاهد دور جدید ســفر منطقه ای وزیرامورخارجه کشورمان 
بودیم.خبرگزاری مهر، گروه سیاست - نفیســه عبدالهی: طوفان الاقصی همچنان می وزد و ادعاها و 
آرزوهای رژیم موقت صهیونیســتی را خزان می کند، هرچند مردم مظلوم و مقتدر فلسطین از گزند 
سگ هار منطقه در امان نیستند، اما مبارزان مقاومت با محوریت مبارزان فلسطینی در حال مبارزه 
با رژیمی هستند که مدعی بود چهارمین ارتش قدرتمند دنیاست اما در طول ۱۳۴ روز گذشته آنچه 
به نمایش گذاشته است جز ذلت نیست.عملیات طوفان الاقصی، عملیاتی که حتی می توان به راحتی 
از آن تحت عنوان ضربت و ســیلی تاریخی جریان مقاومت اســلامی فلسطین به رژیم صهیونیستی 
یاد کرد. پس از این عملیات رژیم اســراییل نه تنها نتوانسته به اهداف سیاسی و نظامی خود دست 
یابد بلکه شکست های بسیاری از جمله شکست فاحش اطلاعاتی و امنیتی، اوج گیری خشم جامعه 
جهانی، تشــدید بن بست سیاسی - اجتماعی، شکست پروژه عادی سازی و روابط سیاست خارجی و 
شکســت بزرگ اقتصادی را متحمل شده است.پیروزی حماس در میدان و دیپلماسیپس از عملیات 
طوفان الاقصی پایگاه اجتماعی حماس ارتقا یافته و جبهه مقاومت نیز منسجم تر از گذشته شده است. 
حماس در میدان عمل با در اختیار گرفتن نبض نبرد با صهیونیست ها و داشتن روحیه مقاومت بالا 
بــا حداقل امکانات آنچنان عرصه را برای صهیونیســت ها تنگ کرد که عملًا پیروز نهایی این جنگ 
محســوب می شــود. در جنگ نظامی نامتقارن، رزمندگان مقاومت با استفاده از تاکتیک های بومی، 
ارتش کلاسیک تا دندان مسلح صهیونیستی را به گونه ای زمین گیر کرده که این رژیم چشم اندازی 

برای موفقیت خود نمی بیند.طبیعتاً مؤلفه های قدرت واقعی در میدان در اختیار مقاومت است و آن را 
در میدان دیپلماسی نیز به سرانجام خواهد رساند.اقدامات فشرده دیپلماتیکی جمهوری اسلامی ایران 
از آغاز جنگ غزه تاکنون روابط و رایزنی های فشرده دیپلماتیک جمهوری اسلامی ایران با کشورهای 
منطقه آغاز شــد و در آخرین اقدامات دیپلماتیک، شــاهد دور جدید سفر منطقه ای »حسین امیر 
عبداللهیان« وزیر امور خارجه کشــورمان به لبنان، سوریه و قطر جهت گفت وگو در خصوص روابط 
دو جانبه و آخرین تحولات منطقه ای بودیم. این دور از سفر در استمرار و تکمیل تلاش های مستمر 
و فشرده دیپلماتیک جمهوری اسلامی ایران از آغاز جنگ غزه در حمایت از مردم مظلوم فلسطین، 
پایان دادن به تجاوز ظالمانه رژیم غاصب صهیونیستی علیه غزه، رفع محاصره ظالمانه، جلوگیری از 
کوچاندن اجباری فلسطینیان به صحرای سینا مصر و ارسال کمک های انسان دوستانه به آن انجام شد.

ظهر روز جمعه ۲۰ بهمن وزیر امور خارجه کشورمان در اولین ایستگاه از سفر منطقه ای خود به لبنان 
سفر کرد تا پیرامون آخرین تحولات منطقه ای با مقامات این کشور گفت وگو کند.به حمایت های قوی 
خود از لبنان و مقاومت ادامه خواهیم دادامیرعبداللهیان که از آغاز جنگ غزه تاکنون برای ســومین 
بار به لبنان سفر کرده بود، در بدو ورود در کنفرانس مطبوعاتی در فرودگاه بیروت، اظهار داشت: رژیم 
صهیونیســتی به دنبال آن است که به همراه خود آمریکا را در باتلاق جنگ در خاورمیانه غرق کند. 
تاکید می کنیم آمریکا باید دســت از حمایت از رژیم کودک کش بردارد.وی با بیان اینکه حزب الله 
و مقاومــت لبنان با درایت و خردمندی نقش تأثیرگذار خود را ایفا کرد، تصریح کرد: به حمایت های 
قوی خود از لبنان و مقاومت ادامه خواهیم داد. امنیت لبنان را امنیت ایران و منطقه می دانیم.جهد 
دیپلماتیک در میانه جنگبحران و تنگنای راهبردی برای رژیم اسرائیل در جریان این سفر، وزیر امور 
خارجه کشورمان با »سیدحسن نصرالله« دبیرکل حزب الله لبنان و تعدادی از رهبران جریان مقاومت 
فلســطین از جمله »زیاد النخاله« دبیرکل جنبش جهاد اسلامی فلسطین و دیگر مقام های مقاومت 

فلسطینی به صورت جداگانه دیدار و رایزنی کرد.

رئیس دولت سیزدهم در نماز جمعه امروز تهران حاضر شد.به گزارش ایسنا، سید ابراهیم رئیسی رئیس 
قوه مجریه ظهر امروز -جمعه ۲۷ بهمن ۱۴۰۲- در مراسم نماز جمعه تهران شرکت کرد.نماز جمعه 
امروز تهران به امامت حجت الاسلام کاظم صدیقی در حال برگزاری است که امام جمعه موقت تهران با 

حضور رئیسی به وی خیر مقدم گفت.

ســخنگوی دولت از آغاز عملیات ساخت چند هزار خوابگاه متاهلی برای دانشجویان بزودی خبر داد.به گزارش 
ایســنا، علی بهادری جهرمی در حساب کاربری خود در شــبکه اجتماعی ایکس نوشت:»ساخت خوابگاه های 
متاهلی یکی از دغدغه های به جای دانشجویان در دانشگاه های مختلف بود. این مطالبه در آخرین جلسه هیئت 
دولت نیز مجدداً پیگیری شد؛ گزارش پیگیری اجرای دستور رئیس جمهور در این خصوص خوشحال کننده بود، 

عملیات ساخت چندهزار خوابگاه متاهلی به زودی آغاز خواهد شد، ان شاءالله.«

حضور رئیسی در نماز جمعه 
تهران

بهادری جهرمی خبر داد

آغاز ساخت چند هزار خوابگاه متاهلی برای 
دانشجویان بزودی

در دیدار دبیران شورای امنیت ملی ایران و روسیه انجام شد؛

بررسی »توافقنامه جامع بلندمدت جدید« میان تهران و مسکو
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گزیده خبر

دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد

تمرکز بر بازارهای عراق، افغانستان 
و روسیه به عنوان مقاصد صادراتی

دبیرکل خانه صنعت، معدن و تجارت با تاکید بر لزوم تمرکز بر عراق، افغانستان و روسیه 
به عنوان مقاصد صادراتی، تصریح کرد: روســیه هــم یکی از بزرگترین بازارهای جهان 
است که تولیدکنندگان ایرانی از آن غافل بودند، اما بعد از جنگ اوکراین توجه ایرانی ها 
به این بازار جلب شــد.به گزارش ایسنا محمدرضا مرتضوی در نشست جشنواره تولید 
ملی- افتخار ملی اظهار کرد: بدترین نوع حمایت از تولید، حمایت همراه با دخالت است. 
انتظار ما از حمایت این اســت که مردم آگاهی درستی از وضعیت پیشرفت صنعت در 
کشور داشته باشند.وی همچنین با اشاره به اهمیت کشورهای همسایه به عنوان مقاصد 
صادراتی، تصریح کرد: یکی از مهمترین بازارهای صادراتی ایران کشور عراق است. باید به 
این نکته توجه کرد که عراق روزانه حدود پنج میلیون بشکه نفت صادر می کند. بنابراین 
مقصد خوبی برای صادرات است و این برای کالاهای ایرانی یک فرصت است.مرتضوی با 
تاکید بر لزوم تمرکز بر عراق، افغانستان و روسیه به عنوان مقاصد صادراتی، تصریح کرد: 
روسیه هم یکی از بزرگترین بازارهای جهان است که تولید کنندگان ایرانی از آن غافل 
بودند، اما بعد از جنگ اوکراین توجه ایرانی ها به این بازار جلب شد. پاکستان هم کشور 
بزرگی است که باید بیشتر به آن توجه کنیم.در کشور استراتژی توسعه اقتصادی نداریم 
در ادامه این نشســت آرمان خالقی، قائم مقام دبیــرکل خانه صنعت، معدن و تجارت، 
اظهار کرد: یکی از مشکلات کشور این است که استراتژی توسعه اقتصادی نداریم و در 
مورد سند چشم انداز هم ضمانت اجرا وجود ندارد.وی افزود: هر وزیر یک سند استراتژی 
توسعه صنعتی می نویسد و آن را به عنوان وصیت به وزیر بعدی تحویل می دهد، اما وزیر 
بعدی آن را قبول ندارد و یک ســند جدید می نویســد و در نهایت همه این ها در قفسه 
باقی می ماند. به همین دلیل هم هست که بخش خصوصی استراتژی و برنامه ریزی بلند 
مدت ندارد. برخی از وزارتخانه ها به طور کلی راهبرد ندارند.خالقی با بیان اینکه در خانه 
صنعت، معدن و تجارت درصدد افزایش سهم بخش خصوصی در اقتصاد کشور هستیم، 
گفت: هدف ما این است در صورتی که کیفیت و قیمت کالای ایرانی و خارجی برابر بود، 
مردم از کالای ایرانی اســتفاده کنند. بنابراین به دنبال این نیستیم که مردم را مجبور 
کنیم از کالای داخلی اســتفاده کنند.گفتنی است جشنواره تولید ملی- افتخار ملی در 
تاریخ ۳۰ بهمن ماه برگزار می شــود. در این جشــنواره صنایع برتر انتخاب می شوند و 
مبنای انتخاب نیز میزان اشتغالزایی، تولید شرکت ها و نحوه رویکرد کاری آنهاست که بر 

این اساس منتخبین جایزه ملی دریافت خواهند کرد.

روند تغییر قیمت جهانی گرافن و 
میزان تقاضای آن چگونه خواهد 

بود؟

بررســی های اخیر نشــان می دهد که حوزه نانوکامپوزیت، باتری و الکترونیکی موجب 
توسعه بازار گرافن شده و این نانوساختار را به سمت تولید انبوه سوق می دهد.به گزارش 
ایســنا، همچنین این بررسی ها حاکیست که میانگین تقاضای بازار برای گرافن تا سال 
۲۰۲۸ در حدود ۳۰ هزار تن بوده و قیمت پودر گرافن نیز هر ســال ۱۲ درصد کاهش 
خواهد یافــت. بنابراین تولیدکنندگان گرافن باید به دقت بازار را رصد کنند تا منطبق 
بر این تحولات پیش بروند.گرافن و مشــتقات آن پتانسیل کاربردی فراوانی در صنایع 
دارند. بازار این ماده در جهان در حال رشــد بوده و کاربردهای صنعتی آن موجب بلوغ 
این نانوماده شده است. طی سال های ۲۰۲۰ تا ۲۰۲۲ علاقه صنعتی به گرافن به وضوح 
افزایش یافته است و این موضوع حجم بازار گرافن را افزایش داده است.یافته های اخیر 
نشــان می دهد که بازار جهانی گرافن طی سال های گذشته به طور مداوم در حال رشد 
بوده است که به متوسط درآمد سالانه جهانی ۳۸۰ میلیون دلار در سال ۲۰۲۲ رسیده 
اســت. البته این رقم هنوز بسیار کمتر از چیزی است که انتظار می رفت، این رقم را با 
بازار ۲۲٫۵ میلیارد دلاری گرافیت در سال ۲۰۲۲ یا بازار ۱۷ میلیارد دلاری کربن سیاه 
در سال ۲۰۲۱ مقایسه کنید. البته نباید فراموش کرد که هنوز سال های زیادی از کشف 
گرافــن نمی گذارد و فرصت برای افزایش حجم بازار این نانوماده وجود دارد.بر اســاس 
پیش بینی ها، انتظار بازار ۱٫۵ میلیارد دلاری برای گرافن در سال ۲۰۲۷ می رود، هرچند 
نظرات مختلفی در این باره وجود داشته و این بازار را تا ۵٫۵ میلیارد دلار نیز برای سال 
۲۰۲۷ پیش بینی می کنند. بیش از ۸۵ درصد از تحلیلگران، نرخ رشــد ترکیبی سالانه 
گرافــن را بیــش از ۲۰ درصد می دانند و برخی نیز این نرخ را در میان مدت ۳۰ درصد 
پیش بینی می کنند.یکی از نکات جالب توجه، کاهش قیمت پودر گرافن طی سال های 
آتی اســت که به نظر می رسد تا سال ۲۰۲۸ قیمت آن هر سال ۱۲ درصد کاهش یابد.

تقاضای جهانی گرافن می تواند در سال ۲۰۲۸ به ۹ هزار و ۱۷۰ هزار تن در سال افزایش 
یابد که میانگین تقاضا ۳۰ هزار تن پیش بینی می شــود. البته توسعه تقاضای واقعی به 
عملکرد مواد گرافنی در موارد کاربردی، تصمیمات شرکت ها و همچنین میزان پذیرش 

گرافن در بازار بستگی دارد.

اتحادیه اروپا به تمدید 
قرارداد ترانزیت گاز 
روسیه بی علاقه شد

)حمید رضا نقاشیان(

مســئول سیاست انرژی اتحادیه اروپا روز پنجشنبه اعلام کرد این بلوک نیازی 
به تمدید قرارداد ترانزیت گاز روســیه به اروپا از طریق اوکراین، قبل از انقضای 
قرارداد فعلی در پایان سال میلادی جاری، نمی بیند.کادری سیمسون، کمیسر 
انرژی اتحادیه اروپا اظهار کرد: تحلیل اتحادیه اروپا نشان می دهد کشورهایی 
که از طریق مسیر ترانزیت گاز به آنها گازرسانی می شود و شامل اتریش، ایتالیا 
و اسلواکی هســتند، قادر خواهند بود از منابع جایگزین، گاز مورد نیازشان را 
تامین کنند.سیمســون در جلســه کمیته پارلمان اتحادیه اروپا گفت: ما هیچ 
علاقه ای به تمدید قرارداد ســه جانبه ترانزیت گاز با روســیه که تا پایان سال 
جاری منقضی می شــود، نداریم. بر اســاس تحلیل های اولیه ما، راه کارهای 
جایگزینی برای تامین گاز کشــورهایی که هنوز  گاز از طریق مســیر اوکراین 
دریافت می کنند، وجود دارد.اروپا از زمان آغاز حمله نظامی مسکو به اوکراین 
در فوریه سال ۲۰۲۲، در تلاش است تا از وابستگی به واردات گاز روسیه رهایی 
پیدا کند. طبق گزارش »اس اند پی گلوبال کامادیتی اینسایتس«، اروپا سالانه 
حدود ۱۲ میلیارد متر مکعب گاز از طریق اوکراین دریافت می کند. روسیه قبل 
از جنگ اوکراین، ســالانه ۱۵۵ میلیارد متر مکعب گاز به اروپا صادر می کرد.

تحلیلگران اظهار کرده اند پایان قرارداد ترانزیت گاز روســیه از طریق اوکراین، 
ممکن است قیمت گاز در اروپا را اندکی افزایش دهد، اما امنیت کلی انرژی اروپا 
را به خطر نمی اندازد. کشــورهای اتحادیه اروپا، سرمایه گذاری زیادی در گاز 
طبیعی مایع )ال ان جی( و انرژیهای تجدیدپذیر برای جایگزین کردن با عرضه 
گاز روســیه، انجام داده اند. کاهش شدید تقاضا برای گاز که تا حدودی ناشی 
از فعالیت صنعتی ضعیف بوده هم کمک کرده اســت.طبق قرارداد پنج ســاله 
ترانزیت خط لوله بین مسکو و کی یف، روسیه از طریق اوکراین گاز به اروپا صادر 
می کند و برای اســتفاده از شبکه خط لوله همسایه خود، به اوکراین پول می 
دهد. اوکراین گفته است برای تمدید قرارداد با روسیه، وارد مذاکره نخواهد شد.

بر اســاس گزارش رویترز، دیمیتری پســکوف، سخنگوی کرملین ماه گذشته 
اعلام کرد اگر توافق اوکراین تمدید نشــود، روسیه مسیرهای جایگزینی برای 

صادرات گاز خود پیدا خواهد کرد.

رئیس  کل بانک مرکزی عنوان کرد

مدیریت ۲۰۰ میلیارد دلار از تجارت خارجی کشور به وسیله شبکه بانکی

به دنبال افزایش زمان بازگشت ارز و وام ارزی ارزان هستیموزیر صمت:

رئیــس  کل بانک مرکــزی با تاکید بر اینکــه پایه های اقتصاد 
کشور بر روی نظام بانکی استوار شده و ۹۰ درصد تأمین مالی 
کشور برعهده نظام بانکی است گفت: هم اکنون نزدیک به ۲۰۰ 
میلیارد دلار تجارت خارجی کشــور در جهان به وســیله نظام 
بانکی مدیریت می شود.به گزارش ایسنا، به نقل از بانک مرکزی،  
محمدرضــا فرزین در چهاردهمین گردهمایی روســای موفق 
شعب بانک های کشــور گفت: کارکنان و مدیران شبکه بانکی 
با تلاش شــبانه روزی در خدمت رشد و توسعه اقتصادی کشور 
هستند و همچنین با توجه به حجم تجارت خارجی کشور، در 
خنثی ســازی تحریم ها نیز موفق عمل کرده اند.وی یادآور شد: 
متاســفانه بی مهری هایی در کشور نسبت به نظام بانکی وجود 
دارد؛ بارها دیده شده در فضاهای مختلف زحمات همکاران ما 
در نظام بانکی نادیده گرفته می شود و سعی در فضاسازی نسبت 
به همکاران ما در نظام بانکی دارند.رئیس کل بانک مرکزی ادامه 
داد: تمام بخش ها در کشــور نقاط قــوت و ضعفی دارند اما در 
انتقاد از یک مجموعه باید بدانیم نسبت به چه تعداد افراد و چه 
مقــدار کار و چه میزان عملکرد مالی صحبت می کنیم. تجارت 
خارجی و نقل انتقالات داخلی و خارجی کشــور به همت نظام 
بانکی کشــور به خوبی جریان دارد و در واقع یکی از نقاط قوت 
کشــور نظام بانکی است.وی در ادامه این سخنرانی خاطرنشان 
کرد: از نظر بانکداری الکترونیک نیز از بســیاری از کشورهای 
اروپایی از جمله روســیه بسیار جلوتر هستیم.رئیس کل بانک 
مرکزی تأکید کرد: باید زحمات همکاران نظام بانکی به خوبی 
تبیین شــود تا به افرادی که اطلاعات کافــی ندارند اجازه زیر 
سوال بردن خدمات نظام بانکی داده نشود.فرزین با بیان اینکه 
نظام بانکی یکی از نقاط قوت اقتصادی کشور است، یادآور شد: 
اگر متوجه نباشیم، دشمن این نقطه قوت را به یک نقطه ضعف 
تبدیل می کند؛ به همین دلیل دشمن نظام بانکی و مالی کشور 
را مورد هدف قرار داده اســت.  وی تأکید کرد: لذا نباید نسبت 
به این مسئله غافل باشیم و وظیفه داریم به امور اطلاع رسانی و 
روابط عمومی و همچنین ارائه خدمات و کارهایی که در صنعت 
بانکداری انجام می شــود توجه ویژه  داشــته باشیم.رئیس کل 

بانک مرکزی خاطرنشــان کرد: تکنولوژی های جدید بانکداری 
موجب شــده نیاز جامعه نسبت به بانک ها افزایش پیدا کند و 
هر چه جوامع به ســمت تکنولوژی پیش می روند، نیاز جامعه 
به بانکداری افزایش می یابد، اما نوع خدمات تغییر پیدا می کند.  
فرزین در خصوص تأثیر هــوش مصنوعی بر صنعت بانکداری 
گفت: هوش مصنوعی تاثیرات بسیار زیادی در صنعت بانکداری 
خواهد داشــت و در بانک مرکزی نیز سال گذشته متوجه این 
مسئله شــده ایم و اداره جدیدی برای توسعه این فناوری ها در 
بانک مرکزی اختصاص دادیم.وی یادآور شد: البته اقدامات بانک 
مرکزی بیشتر از منظر بانکداری مرکزی بوده است و نه از منظر 
بانکــداری تجاری، اما به نظر می رســد باید در حوزه بانکداری 
تجاری نیز برنامه ریزی بیشتری صورت بگیرد.رئیس کل بانک 
مرکزی ضمن تأکید بر توجه بــه آموزش در این حوزه، عنوان 
کرد: بخشی از این مسئله به حوزه آموزش برمی گردد و آموزش 
نقش مهمی دارد. نباید به دلیل عدم آموزش از تکنوروژی عقب 
بمانیم و آموزش نقش مهمی در توســعه فناوری ها در صنعت 
بانکداری و حرکت این صنعت در کشور همگام با تغییرات جهان 

دارد. در این باره آموزش های حین خدمت می تواند موثر باشد.
فرزین ادامه داد: هوش مصنوعی و تکنولوژی جدید نیاز به شعب 
را کاهش می دهد، اما خدمات غیرحضوری نیز نیاز به مشــاوره 
دارد. ممکن است شکل ارائه خدمات متفاوت شود، اما همواره 
نیاز به این خدمات وجود خواهد داشت. چراکه خدمات پیچیده 
تر و متنوع تر می شــود و لذا ارائه ایــن خدمات نیاز به دانش 
خواهد داشــت و باید برای آن برنامه ریزی کنیم.وی افزود: در 
همایش امروز بیشتر مدیران موفق کشور جوان بوده اند و کمتر 
از ۵ ســال سابقه مدیریت داشــته اند و به نظر می رسد هر چه 
سن بالاتر رفته انگیزه ها برای موفقیت کاهش پیدا کرده است. 
به نظر می رســد این مســئله نقطه ضعفی است که باید به آن 
توجه کنیم و باید برنامه ریزی برای افزایش انگیزه افراد با تجربه 
بالاتر در حوزه منابع انســانی داشــته باشیم. استفاده از تجربه 
افراد با ســابقه بالا بسیار مهم است و امیدواریم در آینده تعداد 
افراد باسابقه بیشتر در میان مدیران موفق بیشتر شود.آموزش 
کارکنان امــری ضروری در فضای رقابتی فزاینده استفرشــاد 
حیدری - رئیس موسســه عالی آموزش بانکداری ایران - نیز 

در چهاردهمین گردهمایی روسای موفق شعب گفت: امروزه بر 
اساس تغییراتی که در حوزه بانکداری به دلیل وجود فناوری و 
آثار گسترده آن بر عملیات بانکی ضروری است که هیئت مدیره 
بانک ها و بانک مرکزی با نگاه به این تغییرات برای ارائه خدمات 
نوین به مشتریان در شعب اقدام کنند.  وی با اشاره به اهمیت 
سرمایه گذاری بلندمدت در حوزه فناوری اطلاعات بانکی افزود: 
شبکه بانکی باید با آموزش کارکنان در این حوزه بتواند آمادگی  
بــرای مواجهه با این تغییرات  را ایجاد کند و در فضای رقابتی 
فزاینده خدمات با کیفیت به آحاد جامعه به واسطه بهره گیری 
از فناوری های نوین ارائه کند.  رئیس موسســه عالی بانکداری 
تصریح کرد: قطعا آینده بازار، چشــم انداز متفاوتی با وضعیت 
کنونی خواهد داشت، از این رو لازم است بانک ها با استراتژی 
بلندمدت با این تغییرات مواجه شوند تا بتوانند سهم بازار خود 
را حفظ کنند.  وی با ارائه گزارشــی در خصوص چهاردهمین 
گردهمایی رؤسای موفق شعب بانک ها و مؤسسات اعتباری به 
حضور ۲۹ بانک و موسســه اعتباری و قدردانی از ۳۷۰ رئیس 

موفق شعبه در این گردهمایی نیز اشاره کرد.

وزیر صنعت ، معدن و تجارت گفت: با صندوق توســعه 
ملی جهت اختصاص وام ارزی بــه طرح های صادرات 
محورمذاکره کرده ایم، در تلاشیم وام ارزان فراهم کنیم.

به گزارش ایسنا، عباس علی آبادی - وزیر صنعت معدن 
و تجارت - در چهارمین رویداد ملی صنعت دانش بنیان 
که با محوریت ســلامت برگزار شــد، بیان کرد: چشم 
امید همه مردم به شــما دانشمندان و دانش بنیان های 
کشوراست، مردم به شــما دل بسته اند و ما سعی می 
کنیم با حل مشکلات،  مسیر حرکت شما را باز کنیم.وی 
افزود: با بانک مرکزی و وزارت اقتصاد مذاکراتی داریم و 
در جهت کاهش موانع ناشــی از رفع تعهد ارزی  تمام 
تــلاش خود را خواهیم کــرد و از تمام صاحبان صنایع 
حمایت مــی کنیم.وزیر صمت با بیــان اینکه دولت و 
رئیس جمهور از شما حمایت می کند، گفت: هر کدام از 
شما شرکت ها بدون رانت کالایی صادر کردید، صاحب 
ارز حاصل از صادرات هســتید.علی آبادی بیان کرد: در 

افزایش زمان بازگشت ارز مذاکراتی انجام داده ایم و به موفقیت هایی رسیده ایم و در کنار 
شرکت هایی که به مشکلاتی برخورد کرده اند، هستیم.وزیر صمت گفت: با صندق توسعه 
ملی جهت اختصــاص وام ارزی به طراح های صادرات محورمذاکراتی داریم و به دنبال آن 
هستیم وام با قیمت پایین تری به دست صنایع برسد.وی عنوان کرد: در اتصال به شرکت 
های بزرگ آن قســمت که به وزارت صمت مربوط می شود، ابلاغ شده است. شرکت های 
بزرگ را موظف کرده ایم که شرکت های بزرگ، شرکت های دانش بنیان کوچک را حمایت 
کنند.با کلیه دستگاه های اجرایی و حاکمیتی  جهت اهرم سازی ابزار های در اختیار دولت 
مذاکراتی داریم. این مذاکرات  با هدف تشویق و حتی الزام به شرکت ها به سمت بکارگیری 
 Economic Catch-Up   The   هر یک از اســتراتژی ها انجام می شود.وی  با اشاره به کتاب
Art Of گفت: اگر از مســیر نوآوری محصولی را تولید و صادرکنیم، می توانیم از بن بســت 

مشــکل مالی خارج شویم و به ثروت بزرگ دســت پیدا کنیم.  به این شکل رشد سریع و 
جهــش اقتصادی اتفاق می افتد.وزیر صمت ادامه داد: رهبر فرزانه انقلاب فرمودند ســعی 
کنید بخشــی از وقت خود را برای فکر کردن بگذارید، ما به فکر شما بیشتر نیاز داریم.وی 
با بیان اینکه نوآوری مســیر اصلی است، گفت: از ایده تا فروش محصول از اهمیت ویژه ای 
برخوردار اســت.وی با اشــاره به اهمیت صادرات گفت: ایران و کره جنوبی ورود به صنعت 
خودرو را با هم شروع کردند، اما کره جنوبی هدف خود را صادرات تعریف کرد و امروز شاهد 
موفقیت این کشور در عرصه خودرو هستیم.وزیر صمت با اشاره به حمایت وزارت صمت از 
صادرات گفت:اگر شرکت های تولیدکننده ایرانی محصولات خود را به اروپا و آمریکا صادر 
کند، از وزارت صمت مشــوق دریافت می کنند و در اولویت حمایت ما قرار می گیرند.وی 
با بیان اینکه ارز به شــرکت هایی داده می شود که صادرات بیشتری داشته باشند، گفت: 
شــاخص نوآوری و فناوری در اولویت رتبه بندی صنایع خواهد بود.وی با اشاره به کتاب از 

خوب تا عالی گفت: کسانی که به مرتبه عالی میرسند، 
از مرتبه متوســط جهش کرده انــد، باید تولید کننده 
گان  از تلــه مرگ نجات پیدا کننــد و با طراحی برند 
اختصاصی طعم شیرین موفقیت را بچشند و در زنجیره 
های ارزش جهانی مشارکت کنند.وی با اشاره به تعریف 
رایج از نو آوری در کشــورهای در حال توسعه ، گفت: 
آمریکای لاتین  بیشــتر بر علم و تحقیقات دانشگاهی 
تمرکز می کند. اگر به سمتی برویم که علم و تحقیقات 
دانشــگاهی را الگو قرار دهیم، روسیه و آمریکای لاتین 
می شــویم. در حالی که در آسیای شرقی تمرکز جدی 
بر فناوری صنعتی_ بنگاهی است.او بیان کرد: آمریکا و 
آسیای شرقی ســامانه مدیرت دانش را ایجاد کردند و 
مدیریت دانش را ســر لوحه خود قرار دادند. بسیاری از 
اساتید دانشگاه های معتبر کشور و دنیا سال های سال 
گلادیاتور این سامانه هستند. توصیه می کنم علاوه بر 
علم و دانش، به مدیریت دانش بها داده شــود تا بتونیم 
از تمرکز صرف به تولید علم و دانش به سمت علمی کاربردی حرکت کنیم.وی با اشاره به 
اهمیت تغییر الگوی تحقیقات کشــور بیان کرد.بیان اینکه متاسفانه در کشور ما بیشترین 
نقش را در تحقیقات به ترتیب دولت، دانشــگاه، شــرکت های دولتی دارد در حالی که  در 
دنیای پیشرفته برعکس است و ما باید به این سمت حرکت کنیم.او بیان کرد: یکی از اهداف 
همایش دانش بنیان، گرد هم آمدن شــرکت های کوچک و شــرکت های بزرگ و صاحب 
قدرت در کنار هم اســت.علی آبادی  رو به شــرکت های کوچک گفت: شرکت های دانش 
بنیان کوچک به شــرکت های بزرگ قلاب  شوید و با حفظ چابکی، خود را به پایگاه های 
محکم متصل کنید، اگر این کار رو نکنید امکان حذف شــما بالا می رود.وی افزود: حذف 
قیمت گذاری دســتوری و خارج کردن دولت از تصدی گری دو موضوع با اهمیت اســت. 
شــرکت های دولتی نباید رقیب شرکت های خصوصی شوند.علی آبادی با اشاره به ارزش 
رقابت در تجارت گفت: اجازه بدهیم شرکت های خارجی نیز در صنعت ورود کنند و رقابت 
سالم و صحیحی داشته باشند. تعرفه کالای وارداتی باید کاملا هوشمندانه و زمان دار باشد. 
تعرفه اقلام واسطه  ای باید کاهش پیدا کند چرا که مواد اولیه تولید هستند.استراتژی های 
بین المللی شــدن و توسعه صادراتوی با بیان اینکه اولویت در تخصیص ارز به شرکت های 
دانش بنیان داده شود، گفت: موضوع اصلی برای صادرات این است که چطور به سمت بازار 
های بین المللی حرکت کنیم. اگر می خواهید بین المللی شوید شبکه ای از ارتباطات در 
سراسر جهان پیدا کنید و اطلاع رسانی و معرفی محصولات خود را به بهترین شکل ممکن 
انجام دهید چرا که در بسیاری از موارد محصولات با کیفیت  از این موضوع آسیب می بینند.

علی آبادی بیان کرد: سعی کنید تا جایی که می توانید با شرکت های بزرگ دنیا پیوند برقرار 
کنید و ارتباطات زیادی داشته باشید. شما شرکت های دانش بنیان فرصت ها را قدر بدانید، 

از روابط خود استفاده و در جاهای مختلف حضور پیدا کنید.

امضای تفاهم نامه های کشاورزی میان 
ایران و مالزی

وزرای جهادکشــاورزی ایران و مالزی تفاهم نامه های همکاری در بخش های مختلف کشاورزی 
امضا کردند.به گزارش ایســنا، محمدعلی نیکبخت اظهار کرد: در زمینه شــیلات از جمله صید 
و صیــادی و آبزی پروری هم کشــور ما هم مالزی تجربیات خوبی دارنــد و فرصت خوبی هم 
برای ســرمایه گذاری وجود دارد.وزیر جهاد کشاورزی افزود: صنایع غذایی و فرآوری محصولات 
کشاورزی نیز مورد بحث است و می توانیم همکاری های دوجانبه ای را داشته باشیم.محمد سبو 
- وزیر جهاد کشاورزی مالزی - نیز گفت: پیش از این در زمینه تحقیق و فناوری میان دو کشور 
ایران و مالزی تفاهم نامه ای به امضا رســیده اســت. همچنین در موضوع برنج و برخی دیگر از 
موضوعات نیز تفاهم نامه همکاری امضا شده است.وی افزود: علاقه مند به همکاری بیشتر میان 

هر دو کشــور مسلمان هســتیم و می خواهیم تا نهایت اقدامات را برای گسترش هر چه بیشتر 
مناسبات بین دو کشور اتخاد کنیم.

عضو اتاق بازرگانی ایران گفت: با توجه به سیاست های دولت و بانک مرکزی، ثبات بازار ارز در ماه های ابتدایی سال آینده نیز تداوم خواهد داشت.حامد 
امینی مصلح آبادی -  عضو کمیسیون تسهیل تجارت اتاق بازرگانی ایران - در خصوص نوسانات اخیر بازار ارز و پیش بینی درباره ثبات قیمت دلار در 
ماه های پیش رو به ایسنا، گفت: با توجه به اتفاقاتی که طی هفته های گذشته در کشور و منطقه رخ داد، شاهد نوسانات ارزی و افزایش قیمت دلار 
بودیم که این روند بعد از چند روز توسط بانک مرکزی کنترل و مدیریت شد و هم اکنون دلار به ثبات مشخصی رسیده است. در همین راستا پیش 
بینی می کنم روند کاهش و ثبات قیمت دلار تا بعد از انتخابات مجلس و پایان سال جاری نیز ادامه داشته باشد.وی ادامه داد: معتقدم اگر در ماه های 
آینده تنش و درگیری خاصی در منطقه رخ ندهد، آرامش و ثبات بازار ارز را می توان برای ماه های ابتدایی سال آینده نیز پیش بینی کرد که امیدوارم این اتفاق رخ دهد. البته توافقات سیاسی و 
منطقه این و تقویت منابع ارزی کشور نیز در این موضوع بسیار حائز اهمیت بوده و تاثیر بسزایی دارد.نائب رئیس اتاق بازرگانی اراک افزود: دولت و بانک مرکزی با توجه به تورم، توانسته اند تاکنون 
کنترل خوبی بر بازار ارز داشته باشند، اما همچنان معتقدم تداوم این روند به مسائل و اتفاقات مختلف داخلی و بین المللی بستگی دارد که ممکن است دوباره بر قیمت دلار تاثیرگذار باشد. در غیر 

اینصورت هیچ افزایش قیمت و نوسان خاصی را تا ماه های ابتدایی سال آینده برای دلار متصور نیستم و بعید می دانم با همین شرایط، باز هم شاهد بالا رفتن قیمت ارز باشیم.

رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: امروز ســندی در ۲۱ را بند بین ایران و ارمنستان امضا می کنیم که شامل ۱۹ زمینه مختلف برای 
همکاری های سال آینده دو کشور است.به گزارش ایسنا، داوود منظور در هجدهمین اجلاس کمیسیون مشترک اقتصادی ایران و ارمنستان 
اظهار کرد: در مذاکرات گذشته زمینه همکاری ها بین دو کشور ایران و ارمنستان مورد بررسی قرار گرفته بود که در سندهای این دوره از 
اجلاس مورد بررسی مجدد قرار گرفت.وی افزود: امروز سندی را در ۲۱ بند امضا می کنیم که شامل ۱۹ زمینه مختلف برای همکاری های 
سال آینده دو کشور ایران و ارمنستان است.به گفته منظور، ۲۱ دستگاه دولتی در دو روز گذشته رایزنی هایی با طرف ارمنستانی داشتند.

رئیس سازمان  برنامه و بودجه با اشاره به ایجاد یک کمیته پیگیری ویژه بین ایران و ارمنستان گفت: جلسه این کمیته شش ماه دیگر در ارمنستان برگزار می شود.

عضو اتاق بازرگانی ایران در گفت وگو ایسنا:

ثبات بازار ارز تا اوایل سال آینده هم ادامه دارد
منظور اعلام کرد

سند همکاری ۲۱ بندی بین ایران و ارمنستان امضا شد
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سرخ و صورتی »محلی سازی 
داده« در ایران و جهان

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

دنیای دیجیتال!!

ازهر دری خبری !!

کیت اسپرت برای مینی ون فورد ترانزیت کاستوم
یک تیونر آلمانی از یک کیت بدنه تازه برای فورد ترانزیت کاستوم رونمایی کرده است که حقیقتا کاری نامتداول به شمار می رود اما ممکن است در دل 
طرفداران این کلاس خودرویی، جای خود را پیدا کند. نام این محصول »لودر۱۸۹۹ فورد ترانزیت کاستوم استریت« است. لودر۱۸۹۹ برخلاف نامی که دارد 
یک کانال یوتیوبی یا برچسب نام یک بازیکن نیست و شرکت خواهر »دلتا ۴×۴« به شمار می رود که به کار تیونینگ خودروهای آفرود می پردازد. سازنده 
اطلاعات زیادی را درباره ترانزیت کاستوم استریت منتشر نکرده اما می توان دلیل این کار را تاحدودی درک کرد؛ شاید نیازی به این کار نبوده است چون 
ظاهر زیبای آن به خودی خود حرف های زیادی برای گفتن دارد. لودر۱۸۹۹ در توصیف کیت خود، طاق  چرخ ها را فاخر، جلوپنجره بدون لوگوی فورد را 

خلاقانه و دیفیوزر جدید را پیشنهادی می نامد )حال منظور از پیشنهادی هر چه باشد(.

جدایی شگرت از نیمکت مربیگری تاجیکستان

پیشنهاد

چهره روز

کتاب به سبکی پر به سنگینی آه

جانی دپ 
جانــی دپ را می توانیم یکی از ســودآورترین 
بازیگران هالیــوود برای ســازندگان فیلم های 
ســینمایی خطاب کنیم. فیلم های جانی دپ 
تابه امــروز ۳.۱ میلیارد دلار در آمریکا و بیش از 
۷.۵ میلیارد دلار در جهان فروش داشته اند. او در 
سال ۱۹۵۳ میلادی در ایالت کنتاکی در آمریکا 
متولد شــد در طول زندگی خود در حوزه هایی 
مانند تهیه کنندگی و موسیقی و البته بازیگری 
فعالیت زیادی داشته است. جانی دپ بااینکه در 
زندگی شــخصی خود دچار حاشیه های فراوانی 
شده اســت ولی به هیچ وجه این حاشیه ها روی 
بزرگی او ســایه ننداخته اند. او در ســال ۲۰۰۱ 
به عنوان یکی از ۲۰ چهره برتر دنیای سرگرمی و 
در سال ۲۰۱۲ از نگاه سایت IMDB به عنوان بهترین بازیگر ۱۰ سال گذشته انتخاب شد. او همچنین 
از نگاه این سایت درمیان ۱۰۰ بازیگر برتر تاریخ سینما رتبه شصت و هفتم را دراختیار دارد. جانی دپ 
تاکنون ۳ بار نامزد کسب جایزه اسکار شده که همیشه دستش از این جایزه کوتاه مانده است. دپ با 
بازی در نقش کاپیتان جک اسپارو در مجموعهٔ فانتزی دزدان دریایی کارائیب )۲۰۰۳–۲۰۱۷( به یکی 
از موفق ترین بازیگران تجاری سینما تبدیل شد. او برای فیلم اول این مجموعه یعنی نفرین مروارید 
سیاه )۲۰۰۳( و همچنین برای به تصویر کشیدن جیمز بری در درام در جستجوی ناکجاآباد )۲۰۰۴( 
نامزد دریافت جایزهٔ اسکار بهترین بازیگر مرد شد. او در این زمان همکاری هایش را با برتون در چارلی 
و کارخانه شکلات سازی )۲۰۰۵(، عروس مرده )۲۰۰۵(، سوئینی تاد: آرایشگر شیطانی خیابان فلیت 
)۲۰۰۷( که برایش نامزد دریافت جایزهٔ اسکار شد، و آلیس در سرزمین عجایب )۲۰۱۰( ادامه داد که 
با موفقیت تجاری نیز همراه بودند. دپ در طول دههٔ ۲۰۱۰ از طریق شرکت خود اینفینیتم نیهیل 
چندین فیلم را تهیه کنندگی کرد و گروه راک هالیوود ومپایرز را تشکیل داد. فیلم توریست )۲۰۱۰( 
با حضور او در گیشه موفق بود و سپس گلرت گریندل والد را در فیلم  جادوگری جانوران شگفت انگیز: 
جنایات گریندل والد )۲۰۱۸( به تصویر کشــید.دپ از سال ۲۰۱۵ تا ۲۰۱۷ با امبر هرد ازدواج کرد. 
طلاق آنها توجه رســانه ها را به خود جلب کرد زیرا هرد ادعا کــرده بود که دپ در طول رابطه از او 
سوءاســتفاده کرده است. دپ در سال ۲۰۱۸ از ناشــران روزنامه انگلیسی د سان به دلیل افترا برای 

مقاله ای که در مورد او نوشته بودند تحت قوانین انگلیس شکایت کرد.

فرهنگ

جــذب ۱۰۰ میلیون دلار برای ایجادزیرســاخت های 
هوش مصنوعی در ســال آینــده معاون علمی رییس 
جمهور گفــت: تــلاش می کنیم تا با جــذب اعتبار 
پنج هزار میلیارد تومانی معــادل ۱۰۰ میلیون دلار، 
زیرساخت های لازم برای اپراتوری هوش مصنوعی در 
کشور تامین شــود. به گزارش خبرگزاری مهر به نقل 
از معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست 
جمهوری، نخســتین نشست کارگروه شورای راهبری 
هوش مصنوعی بــا حضــور روح الله دهقانی، معاون 
علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس جمهور و 
رئیس شــورا و اعضای این کارگروه برگزار شد.معاون 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور در 
آغاز این نشست با بیان این که اهمیت و ضرورت هوش 
مصنوعی بر کسی پوشیده نیست و فرصت محدودی 
برای حرکت هم گام با توســعه روزافــزون این حوزه 
داریم، عنوان کرد: اعضای این کارگروه به اتفاق بر این باور هســتند که فناوری هوش مصنوعی در 
آینده بسیار نزدیک، تحولات جدی را در تمامی عرصه های زندگی بشر رقم خواهد زد.دهقانی ادامه 
داد: پس از رونمایی تنها یکی از ابزارهای توســعه یافته هوش مصنوعی یعنی چت جی پی تی، این 
اهمیت از ســوی مردم بیش تر احساس شد و موجی از توجه بین متخصصان شکل گرفت. آمارها و 
ارقام نشان می دهد که کشورهای مختلف از جمله کشورهای همسایه، سرمایه گذاری های عظیمی 
را روی توسعه هوش مصنوعی انجام داده اند و اقدامات جدی سلبی و ایجابی را در مسیر توسعه این 
فناوری صورت می دهند. رئیس بنیاد ملی نخبگان با تأکید بر اینکه بســیاری از افراد صاحب نفوذ، 
شناخته شده و تأثیرگذار عرصه فناوری و نوآوری، اظهار نظرهای جدی را در حوزه هوش مصنوعی 
صورت داده اند و مسأله هوش مصنوعی یک موضوع غیر واقعی، انتزاعی، احساسی و دور از دسترس 
نیســت، ادامه داد: تحولات کشــورها و تلاش جدی برای کسب فرصت در این حوزه، زمان و فضای 
دســت یابی به موفقیت در این حوزه را بسیار محدودتر می کند؛ بنابراین در حوزه هوش مصنوعی، 
زمان کافی برای اقداماتی از جنس ترویج، تدوین نقشــه راه و … نیست و می بایست سریعاً گام های 

عملیاتی در این مسیر برداریم.

معاون علمی رییس جمهور خبر داد؛

جذب ۱۰۰ میلیون دلار برای ایجادزیرساخت های 
هوش مصنوعی در سال آینده
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کتاب به ســبکی پــر به ســنگینی آه یک رمــان ایرانی 
نوشته مهدی خطیبی اســت. او مهر امسال )۱۳۹۷( پا به 
چهل ودوسالگی می گذارد. در رشتهٔ حقوق قضایی تحصیل 
کرده اســت و از بخت یاری کتابدار شــد. مهدی خطیبی 
هجده  سالی ست که در کســوت کتابدار در بهشت زمین، 
کتابخانه، حضور دارد. نخســتین کتابش در ســال ۱۳۷۸ 
چاپ شد. ترانه های آدم و حوا ) دو دفتر شعر، همراه شهره 
یوسفی( و دفتر دوم آن )۱۳۸۴( و کتاب »تاول حکایت راه 
است« )۱۳۸۷( چهرهٔ شاعری خطیبی را تثبیت کرد. کتاب 
»آیینه دار آب« )۱۳۷۹(، »شعر متعهد ایران، چهره های شعر 
سلاح« )۱۳۸۳(، »غزلنامهٔ طوفان« )۱۳۹۰(، چهرهٔ منتقد 
او را می نماید. در کنار این آثار، او حدود هفتاد عنوان کتاب 
را ویرایش کرده اســت. کتاب به ســبکی پر به سنگینی آه 
نخســتین تجربهٔ او در عرصهٔ داستان است، اگرچه پیشــتر دو قصه از او با عنوان های »ماه ماهی« و »بوتیمار 
بی اشک« منتشر شده بود. دو کتاب »رؤیابازی« ) دفتری از شعرهای عاشقانهٔ او( و »موری« ) یک داستان بلند( 
او مراحل انتشار را در انتشارات »کتاب کوله پشتی« می گذراند. به سبکی پر به سنگینی آه روایتی ست از زبان 
چند شخصیت، و این تغییر راویان در هر فصل، داستان را پرکشش کرده است.داستان در نه فصل روایت شده 
اســت که تاحدودی تقدم و تأخر زمانی دارد. مثلًا ابتدای داستان، زندگی یک نفر از زبان یکی از راوی ها نقل 
می شود که دوباره در فصل پایانی با او روبه رو می شویم. داستان اگرچه تلخ است، اما بوی خوبی دارد؛ بوی عطر 
مادر، دست های پدر و امید، بوی یک زندگی ساده که به رغم همۀ مشکلات، کوشش می شود با چیزهای ساده، 
پررنگ نشان داده شود.از بهترین بخش های داستان، فصل پنج است. فاطمه که بار سنگین زندگی با شوهری 
را تحمل می کند که به اسکیزوفرنی حاد مبتلاست، بردباری به خرج می دهد؛ و چه زیبا در مقدمهٔ داستان که 
بریده ای از کتاب بار هستی اثر میلان کوندرا است، وضعیت زنانی بازگو می شود که اسطورۀ مقاومت و ایثارند و 
فرهنگ غلط کشور، بی دلیل و اشتباه، به آنها چنین گذشتی را آموزش داده و آنها هم به نسل های دیگر:»زن 
در اشتیاق تحمل فشار پیکر مردانه است. پس سنگین ترین بار درعین حال، نشانهٔ شدیدترین فعالیت زندگی هم 

هست. بار هرچه سنگین تر باشد زندگی ما به زمین نزدیک تر، واقعی تر و حقیقی تر است.«

پتار شــگرت سرمربی تیم ملی تاجیکستان به دلیل پایان قراردادش از این تیم جدا شد.به گزارش ایسنا، فدراسیون فوتبال تاجیکستان از پایان همکاری 
دو ساله با شگرت قدردانی و برای او در آینده شغلی اش آرزوی موفقیت کرد. تیم ملی تاجیکستان با هدایت پتار شگرت به مرحله یک چهارم نهایی جام 
ملت های آسیا راه یافت و در اولین حضورش در این رقابت ها شگفتی ساز شد.تیم ملی با هدایت شگرت ۲۴ بازی انجام داد و ۱۱ برد، ۷ تساوی و ۶ باخت 
به ثبت رساند ولی شکست برابر اردن باعث شد تا این تیم نتواند به جمع چهار تیم پایانی جام ملت های آسیا راه یابد.پیش از این هم یورگن کلینزمن از 

تیم ملی فوتبال کره اخراج شد تا اولین قربانی جام ملت های آسیا لقب بگیرد.

این روزها، اغلب دولت های جهان، داده ها را بخشی از ارزنده ترین دارایی های 
ملی تلقی می کنند و از همین رو، در پی تنظیم روند خروج داده ها از مرزهای 
جغرافیایی کشور خود هستند.خبرگزاری مهر - گروه دانش و فناوری، سید 
رضا حسینی: انقلاب چهارم و توسعه شگرف فناوری اطلاعات در عصر حاضر، 
زمینه ســاز بروز تحولات شــگرفی در بســیاری از مفاهیم بنیادین از جمله 
ژئوپلیتیک و حریم خصوصی شــده است. این روزها، اغلب دولت های جهان، 
داده ها را بخشی از ارزنده ترین دارایی های ملی تلقی می کنند و از همین رو در 
پی تنظیم روند خروج داده ها از مرزهای جغرافیایی کشورها و توسعه فرایند 
محلی سازی داده ها هستند.علیرغم مزایای قابل توجه انتقال آزاد داده ها برای 
شــرکت های فناوری چندملیتی، ده ها کشور موانعی را برای جریان فرامرزی 
داده ها ایجاد کرده اند. ایجاد الزام قانونی جهت استقرار داده ها در داخل مرزهای 
جغرافیایی کشــورها، یکی از بارزترین مصادیق تلاش دولت ها جهت انطباق 
خود با تحولات شــتابان حوزه فناوری اطلاعات به شمار می رود.به طورکلی، 
محلی سازی داده ها، می تواند صراحتاً و به موجب قوانین تدوین شده، محقق 
شود یا از طریق سیاست های کلان محدودکننده انتقال داده به حدی دشوار 
شود که عملًا امکان آن وجود نداشته باشد؛ به عبارت دیگر، بسیاری از دولت ها، 
شــرکت ها ملزم به ذخیره و پردازش داده هــا در داخل مرزهای جغرافیایی 
خود می کنند. در ادامه این نوشــتار کوتاه، به بررســی نمونه هایی از الزامات 
محلی سازی داده ها، پرداخته می شود.نقشه زیر، نشان دهنده کشورهایی است 
که در حوزه تنظیم گری محلی ســازی داده هــا ورود کرده و اقداماتی در این 
زمینه داشته اند. قواعد محلی سازی داده ها به اشکال گوناگونی در کشورهای 
مختلف جهان، اجرا می شــوند. برخی از دولت ها، انتقــال داده ها به خارج از 
مرزهای ملی خود را به طور کلی ممنوع کرده اند و برخی دیگر، محدودیت های 

جدی برای خروج طیف گسترده ای از داده های حیاتی خود، وضع کرده اند.
تغییر چشم انداز جهانی حکمرانی داده و توجه به محلی سازی داده ها الزامات 
محلی سازی داده ها در اتحادیه اروپا اگرچه این روزها و با جدی شدن موضوع 
تصویب و اجرای قانون بســته خدمات دیجیتال در اتحادیه اروپا، بسیاری از 
کارشناســان به ناکامی مقررات عمومی حفاظت از داده ها، »GDPR«، اذعان 
داشــته اند اما اتحادیه با مقررات عمومی حفاظت از داده ها، »GDPR«، گامی 
جدی در عرصه محلی ســازی داده های قاره سبز برداشت. این قانون، وظیفه 
تنظیم پردازش داده های شخصی شــهروندان اتحادیه اروپا را بر عهده دارد. 
بر اساس مجموعه قوانین یادشده، همه سازمان ها، نهادها و شرکت هایی که 
اطلاعات شخصی، استخدامی، مالی، ســلامت و سوابق پرداخت شهروندان 
اتحادیه اروپا دریافت و نگهداری می کننــد، ملزم به ذخیره ایمن داده ها در 
داخل مرزهای جغرافیایی این نهاد بین المللی هستند و اگر در شرایط خاص 
انتقال داده اجتناب ناپذیر باشــد، اطلاعات تنها می تواند در اختیار کشورها و 
سازمان های مورد تأیید اتحادیه قرار گیرد. آمریکا و برخورد سلبی با داده های 
کاربران تیک تاک »قانون حفظ حریم خصوصی مصرف کنندگان کالیفرنیا« 
)CCPA( به صورت صریح، اشــاره ای به مساله محلی ســازی داده ها و نحوه 
ذخیره اطلاعات نداشــته اســت و انتقال داده را در قالب مفهوم عام فروش 
اطلاعات قرار می دهد؛ بنابراین، طیف گســترده ای از اقدامات مانند انتقال، 
انتشار، افشــای اطلاعات در زمره مصادیق فروش داده قرار می گیرند. بنا بر 
مقررات موجود، فرایند انتقال داده باید به صورت شــفاف و با اطلاع صاحبان 
داده صورت پذیرد. بر همین اســاس و مطابق با حقوق مصرف کنندگان حق 
اطلاع، دسترســی و اعتراض به انتقال داده ها بــرای صاحبان داده، محفوظ 
است و آن ها می توانند اجازه انتقال داده را ندهند.با این وجود، سیاست عملی 
ایالات متحده آمریکا در قبال شــرکت ها و برنامه هایی چون تیک تاک، کاملًا 
بر رویکرد ســلبی مبتنی است. فعالیت تیک تاک، مدت کوتاهی پس از ورود 
به بازار آمریکا، مشــروط به همکاری بایت دنس، شــرکت مالک تیک تاک با 
شرکت آمریکایی اوراکل شد و پس از اعمال فشار فراوان از سوی دولتمردان 
آمریکایی، مســاله الزام این شــرکت چینی به ذخیره داده های شــهروندان 
آمریکایی در داخل کشــور نیز مطرح شد. حال اوراکل، به بهانه پیشگیری از 
دسترسی دولت چین به اطلاعات کاربران آمریکایی، با نهایت دقت بر فعالیت 
تیک تاک در ایالات متحده نظــارت دارد و تیک تاک نیز در حال انتقال همه 
داده های کاربران آمریکایی به ســرورهای ابری اوراکل، مستقر در این کشور 
اســت. آغاز محلی سازی داده ها در روسیه از ۲۰۰۶   آغاز تلاش روسیه برای 
ورود به عرصه حفاظت از داده های ملی به ژانویه ســال ۲۰۰۶ باز می گردد. 
کرملین قوانین اساســی در زمینه نحوه حفاظــت از اطلاعات خود با عنوان 
»قوانین حفاظت از داده« )DPA( را در تاریخ ۲۷ ژانویه ۲۰۰۶، تصویب کرد. 
بر اســاس این قانون، همه اطلاعات شناسایی، دارایی، مالی، سرمایه گذاری و 
سلامت شهروندان روسیه در زمره داده های مشمول این قانون، قرار می گیرد. 
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